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Jäiare! 
Vidstående varumärke ~a
ranterar Eder förstklasS1~a 
vapen till låga priser. Begar 
vår Katalog. 
Allt för jakt och fiske 
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FALUN_ Telefon 4~3 o_._ 2493 
Sä~d - Ed;;---j~kt:-- ~~h- fi skekatalog 
gratis och franko_ 

Xamn 

Adre~s •••• •• ••• •••••••• •••••••••• ••• ••• 85 OPRAI, OLJ. 
e Högeffektivt konserveringsmedel för nät, 
skötar o. d. Vid mångåriga rötförsök både 
i söt- och saltvatten samt i rötkulrurer och 
kompostjord, har Opral-oljan visat sig be
sitta överlägsen konserveringsförmåga. Begär 
vår broschyr med närmare beskrivning och 
prisuppgift. 
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Nr 5 Årgån~ 57 . . Cpplysningar om 
exped1t1on och prenumeration m. m. på sista text sidan 1Iaj 1948 

UR INNEH A LL ET: 
L ~ d a_r e: Fiskeristyrelsen (s. 81). - G. A. Bo uv en g: Svenska Fiskevårdsförbundet 50 år s. 82). _ Från klacknmgsans_~alterna, I-IV (s. 86) •.. - G. L.: Djupfrysning av sik på Visingsö (s. 90 . _ FRA1 FORSKNINGENS FALT (s. 91). - . INSJoFISKAREN (s. 92) : F iskerimonopolet och privathandeln m. m. _ 

FöRENINGSNY'IT <s. 94). - I KORTA DRAG <s. 95>. 

Ledare: 

Fiskeristyre Jsen 
fortfar att lämna villigt stoff till ledarspalterna icke 
blott i SFT, utan även dagspressen har förvånande 
flitigt ägnat denna fiskerinäringens administration sitt intresse. 

Jordbruksutskottets majoritet har sålunda efter 25 
pappersslukande sidors rekapitulation av proposition 
o~h m~tio~er, på 10 sidor gallrat ut så gott som allt 
vasentligt 1 de 29 motionerna och kommit till samma 
resultat som propositionen med de små undantagen. 
att i s~relsen skall ingå representant även för sydkus
tens fiskarbefolkning, samt att tvenne laboratorer vid 
hav_sfiskelaboratoriet i Lysekil skola överföras på orcli
n~ie stat. Reservanter mot utskottsmajoriteten ha 
havdat, att styrelsen icke borde komma till stånd. 
resp. att den borde förläggas till Göteborg. 
21 Så k~m ~iksdagsbehandlingen i första kammar en den 
k april, 1 andra kammaren den 28 april. Genom 

amrarnas sorl kunde det fåtal som lyssnade till 
I:iarna erfara, hur för fisket väsentliga frågor bol

des fram och tillbaka oftast med allvarsord, stun
iom. ~ed darr på rösten eller malplacerat skämt 
ch 1 vissa fall rent av med sakkunskap i de speciella 

~ ägorna. Den klaraste framställningen stod utan tve
• an ~tatsrådet Sträng för; men han borde ju vara inne 1 saken. . 

Hela skådespelet gav intryck av ett tivolis spe1-
automathall. Spelaren har efter strängt taktiska för
tberäkningar av chanserna skickat iväg proposi
~nskulan in bland hopen av manövrerbara och fasta 

der. De av spelets utgång intresserade ha blott att 
m1 andan i halsen följa kulans studsande inne i 
spe automaten och notera vinst eller förlust. 

Fiskeristyrelsen gick igenom trots talfört pnncip1-
ellt motstånd mot ämbetsverksproducerandet framför
allt från högerhåll. Och med styrelsen antogs nästan 
hela raden av biförslag. ticligare behandlade på denna plats. 

Statsrådet Strängs uttalanden nu och tidigare låta 
antyda möjligheten av en fiskeribiolog såsom över
clirektör. Blir detta icke fallet. inträffar det uppse
endeväckande förhållandet att besluten i viktigare 
fiskerifrågor <även sanitära vattenföroreningsfrågor -
vad säger medicinalstyrelsen därom?) träffas av chefen 
- en politiker? - samt fyra )Tkesfiskarerepresentan
ter <därav endast en för sötvattensfisket) och en fisk
handlare samt där det gäller forskningen dessutom 
fyra utomstaende vetenskapsmän. "\Terkets egna byrå
chefer samt de inomstående vetenskapsmännen. 
fiskeribiologerna. ha alltså ingen formell rätt att del
taga i besluten ens i de frågor där de represent!!l":l den 
största sakkunskapen och borde ha den naturliga 
ledningen. 

Hydrografisk-biologiska kommissionen talades det 
vackert för i kamrarna. Man har nog den känslan att 
kommissionen blivit hårt medfaren. men å andra sidan 
måste det ur fiskerisynpunkt betraktas som en vin
ning, att havsfiskelaboratoriet och Skagerak nu mera 
direkt kunna sättas in i sitt S\-enska sammanhang. 
Med tanke på de småningom från andra sidan jorden 
hem\'ändande kommissionsledamöterna rinner en i 
minnet skolkrians ord om sjömannen som återvänder 
efter många och långa år utanför spärren: iran kan 
lätt tänka sig hans glädje när han \·id hemkorr:'-ten 
fann stugan full av små barn. 
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k t • fter ett års exi-
östersjölaboratorn har tor a : e allvarligt minus 

stens. Upprörande och ett synner gen 

i d:t h~a. di heten har mot all sakkunskaps 
Fisket~lls~;;;:at; i styrelsen. Propositionens vac~a 

uppfattning m~r tens nytta av denna manipulation 
ord om myndi~e ·11s digheten hade fiskeri
böra låta: utan f15keti yn~~yn . · ··ttas· det 
s elsen blivit för liten for att kunna ":~a ' e. i 

tyr__ fj"" d stolsberu> (men varfor då J 
behovdes e~--~ dar b~rå under en byråchef, nu haltar 
~orm a~ en ni~- e fisketillsynsmyndigheten mås~e. då 
JU sto e~ fi=k~ristyrelsens altare, dess påborJade 
offras P~ • torisk lösning av de komplexa 
~~~:Or:~:=rna i landet har det utan vidare 
strukits ett streck över. . .. k . 

Att alla försök till även nödvändiga anslagso mngar 
• • stoppats säger sig självt. . .. ta 
l :en i fråga om styrelsens förläg~gs_ort ~ick fors -

aren till sin egen hörbara forvåmn~. ifrån pro 
k~:t::~m och utskott och biföll den __ av goteborgare~ hr Ohlon fullföljda motionen om goteborgsal_tern~ti
vet Konsekvensen av detta beslut för t. ex fisk~~ill
s,.~yndighetens vidkommande (med nyup~~orda 
speciallaboratorier i Drottningholm) h~ den ~~ade 
kammaren icke draga, förslagsställ~en sJalv ~vsloJade 
sin okunnighet om nämnda myndighets existens. -
Andra kammaren föredrog en vecka senare Stock
holm men med blott 10 rösters övervikt. .. 

Det återstår nu att se hur riksdage1! skall ~?sa_ den~a 
även formellt besvärliga fråg~, ut~~g~?- ~ i skri
vande stund oviss. Att riktiga foreställnmgar om 
»fiskeläget» sasom det svenska fiskets högb~rg och 
önskan hos riksdagen att demonstrera ett fordom~
fritt sinnelag och bryta mot förvaltningens .. centrali
sering kunna tala till förmån för Göteborg ar n~_tur
ligt. Dock: 1. man kan beräkna att ~-- ~945 '7 a s t
k u s t en har 8 000 yrkesfiskare, 1 700 bmarmgsfiskare, 
redskap för 10 milj. la., båtar för 33 milj. kr., fångst
mängd 100 milj. kg, fångstvärde 70 milj. kr. mens Y d
k u s t en o s t k u s t e n och i n s j ö a r n a ca 9 000 
yrkesfisk~e. ca 80 000 binäringsfiskare (amatör- och 
sportfiskare oräknade), redskap för 40 milj. kr., båtar 
för 20 milj. kr., fångstmängd 70 milj. kg, fångstvärde 

•• r 70 milj. kr. överlägsenheten är icke överväldi
;:~de. - 2. västkustfisket är välorganis~rat; d~ss vik
tigaste frågor röra numera kontro~l, prISreglermg och 
avsättning, varav fiskeristyrelsen icke_ får ~lag för 
den förstnämnda verksamheten oc~ pns_reglermg samt 
utrikeshandel icke handläggas av fiskens~~elsen utan 
av myndigheter i Stockholm. - 3. hos hittillsvarande 
centrala fiskeriadministration ~a blott . 1/5 _av ären
dena rört västkusten; av den blivande fisker~tyrel~en 
handläggas västkustärendena som den ~olikt min

dre delen inom en fackhyr~, medan so~vattensbyrån 
och den till personalen storsta _avdelm_~gen, ~uv~
rande fisketillsynsmyndighete~, drr_ekt . h~mmas 1 sitt 
arbete vid göteborgsförläggnmg, livsviktiga anknyt
ningar till verk i Stockholm so~ de ha. . .. 

I dessa spalter har tidigare vid flera tillfällen ytt
rats tillfredsställelse över en fiskeristyrels~s tillk~mst 
såsom en möjlighet för fisket att ~~ra direk~ havda 
sin betydelse i folkförsörjningens tJan~t, h:friat från 
den hämsko dess underordnade placeru:ig 1~0~ ~ant
bruksstyrelsen onekligen utgjort. Vår f1sken~m1ster, 
>>fish-minded» som han är, har deklar~rat sm fasta 
tro på det svenska fiskets lov~~de framh~. Men efter 
de erfarenheter som undan for unda~ g3orts av de
partementets samarbetsvilja, av sakskälens be:?'delse
löshet, av den politiska autom~tens hasard, ar __ man 
nu mera tveksam om det var 1 ett lyckosamt ogon
blick som kulan sattes i rullning i och ~ed . ~~o~o
sitionen om fiskeristyrelse med statens fiskerifor~ok, 
så grymt svältfödd som denna proposition av takt1s~a 
skäl framträtt. Man frågar sig i sammanhanget v~or 
en liknande återhållsamhet icke präglat statsradet 
Skölds proposition (nr 177) angåe_~de utbyggnad a~ 
lantbruks-, veterinär- och skogs~ogs~oloma 1!1· m~ 
Där har föreslagits en upprustnmg 1 stor stil m 
bl. a. samarbetsnämnd, sju nyinrättade p~ofess~:~ 
15 delvis ordinarie, nya laborators~efattn~garockså 
flera docentstipendier. M~ frågar sig ~m Jmfrte ledare 
fisket behöver vetenskapligt upprustas. ( 
i årets januarinr.) .. .. ? 

Har och får fisket de ratta forespråkama • Den som 
lever får se! 

Drottningholm den 3 maj 1948. Red. 

Svenska fiskevårdsförbundet 50 0 

ar 
Anförande på förbundets årsmöte den 16 mars 1948 

av G. A. 

N 
är kallelsen till dagens årsmöte 
angiver, att vi tillsammans 
skola fira de av Svenska Fiske-
vårdsförbundet tillryggalagda 
första 50 åren, inne bär notisen 
härom egentligen en orättvisa 
mot jubilaren. Femtioåringar 
pläga bli hyllade på sin fö
delsedag. Men förbundets fö

delsedag timade för jämt tre kvarts år sedan. 
Den 16 juni 1897 - under Andra allmänna 
svenska fiskerikonferensen i Stockholm - var 
det nämligen, som en del för saken intresserade 
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Bouveng 

r· b d t då hette, personer beslöto, att, som or un e b"Idat, 
»Svenska Fiskareförbundet» skulle anses 1 

•n 

, f. tt utarbe"" var,efter kommitte tillsattes o~ a .. för-
stadgar och vidtaga övriga åtgarder fo1:Jedes 
bundets konstituerande. Förbundet har sa in 

äran att ha födelsedag på samma da~ ~:a:ts 
höge beskyddare, H. M. Konung:_n· For Il rtid 
första allmänna sammanträde holls eme eför· 
den 31 mars 1898 och därför må det ~~ra detta 
klarligt, att styrelsen ansett dagen fo~ •rsfi· 
årsmöte vara en lämplig dag för femtioa 

randet.a ··ven i en 
Femtio år är en ganska lång tid 

sammanslutnings liv. Att inom ramen för detta 
anförande . ge en något så när fyllig bild av 
verksamheten är ganska svårt. Likaledes att 
göra full rättvisa åt alla dem, som offrat tid 
och intresse på förbundets angelägenheter. 
Uppgiften blir ej lättare därför att den som 
skall lösa den verkat så kort tid i förbundet. 
En tid, som genom yttre omständigheter och 
- varför inte - genom hans eget förvållande 
varit ur förbundets synpunkt skäligen fattig 
på mera genomgripande händelser. 

Enligt de stadgar, som definitivt antogos å 
sammanträdet den 31 mars 1898, skulle Svenska 
Fiskareförbundets uppgift vara :i>att inom sig 
förena för fiskerinäringens framgång intresse
rade personer, i syfte att arbeta för det sven
ska fiskets främjande och spridande av intresse 
för denna näringsgren:i> . 

Det kan vara av ett visst intresse att se efter 
varthän man -egentligen syftade med denna för
hållandevis allmänt formulerade stadgebestäm
melse. Mycket upplysande är härvidlag det an
förande, varmed initiativtagaren till förbundet, 
fiskeriinspektören, fil. dr Rudolf Lundberg mo
tiverade sitt förslag, att ett fiskareförbund 
borde bildas. Han yttrade, bland annat, att -
även om man finge erkänna att det här i lan
det funnes intresse för fisket - man dock 
torde kunna säga, att fisket hade emot sig 
mäktiga intressen och i våra dagars allt skar
pare utpräglade intressekamp lätt löpte fara 
att bliva allt för mycket förbisett och tillbaka
satt. Man syntes ej gärna vilja erkänna, att 
denna näring vore för sin utveckling under
kastad samma lagar som andra näringar samt 
icke borde anses intaga någon undantagsställ
ning. 

Detta yttrades den 14 juni 1897. Tankegång 
och problemställning tyckas dock förunderligt 
välbekanta. Med all sannolikhet har även på 
senare år ungefär detsamma sagts inför detta 
forum och med säkerhet vid de överläggningar, 
som gå under namnet Fiskets Dag. 

ligt min tanke, vara att sammanföra de per
soner . av -~a- klasser, som personligen intres
sera si~ for fiske och fiskets vård och förkov
ran, pa samma sätt som Svenska Jägareför
bundet verkat och fortfarande verkar för jak
ten och jaktvården., 

I ~~rhund_~ts första ordinarie styrelse ingingo 
4 tJansteman vid fiskeriadministrationen, 5 
per~oner, so~ med säkerhet kunna antagas ha 
vant stora fiskevattensägare, 2 som kunna för
modas representerat sportfisket 1 fiskhandlare 
och 3, av vilkas borgerliga yrke det är svårt 
att utläsa, i vilken egenskap de invalts i sty
relsen. Denna bestod av inalles 15 personer. 
Fördelningen av styrelsemandaten på olika 
intressegrupper var under den första tjugu
femårsperioden ungefär densamma. Någon re
presentant för fiskarekåren hade då ännu icke 
funnit vägen till styrelsen. 

Sju personer ha under de gångna åren be
klätt ordförandeposten. Av dessa bör särskilt 
framhållas professorn Einar Lönnberg, vilken 
under icke mindre än 23 år eller från 190i 
till 1930 ledde förbundets öden. 

Den kombinerade posten såsom sekreterare 
och kassaförvaltare har innehafts aT• sex per
soner. Under den första 10-årsperioden hann 
förbundet avverka fyra sekreterare-kassaför
valtare, men från och med årsmötet 190i har 
posten uppehållits av två personer, fiskeriin
tendenten, doktor Thorsten Ekman under åren 
1907 till och med år 1934 eller i sammanlagt 
27 år och från och med år 1935 av numera 
överinspektören, doktor Sten V allin. Då var 
man vet att en förenings vara eller icke vara 
i främsta rummet är avhängigt av sekretera
rens ofta besvärliga och ej så sällan otack
samma arbete, behöver jag kanske ej särskilt 
apostrofera den tacksamhetsskuld förbundet 
står i till dessa båda män. vilka en var under 
så lång period offrat tid och intresse åt för
bundets angelägenheter. Av de 27 år doktor 
Ekman var förbundets sekreterare tjänstgjorde 
han under 20 som redaktör för dess tidskrift. 
I sanning en gärning i fiskevårdens tjänst som 
skulle förtjäna en särskild minnesruna 

0 Doktor Lundberg fortsatte emellertid: > Vid 
sadant förhållande är fiskerinäringen i stort 
behov av understöd av alla krafter som äro 
intresserade för densamma med ett ;å att säga 
mer personligt intresse än det som en god 
n:iedborgare i allmänhet hyser för varje nä
r~ngsgrens utveckling. - - - Sammanslutning 
for att med förenade krafter verka för vissa 
~ål är ju dagens lösen, och dess nödvändighet 
~: just det starkaste beviset för huru skarp 
~avlan de olika intressena emellan verkligen 
ar. - - - Föreningens huvudsyfte skall, en-

övriga redaktörer ha. inberäknat den nuva
rande som blott har ett år på nacken. 
varit ~ex. Längsta tiden, 8 år. fungerade forst
mästare Bertil Tågtström. 

Att förbundets höge beskyddare är H. M. 
Konunaen har jag inledningsvis omnämnt. Re
dan so~ kronprins godtog han år 1902 förb~
dets hänvändelse till honom härom och vid 
årsmötet 1908 kunde meddelas, att Hans 1\Ia-
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• •• • • d f""rklarat sig vilja förbliva förJestat i na er o 
bundets beskyddare. 

f •• b d t till heders-Enliirt stadgarna kan or un e . o ·t synnerligen ledamöter kalla personer som van . .. . nitiska och gagnerikt verkat för fiskermarm~en. dr···de ända t ill 1911, innan förbundet gJo:~e\r~ av denna befogenhet. Då blev hyra~ fen fil. hedersdoktor Filip Trybom heders~eI 't Han var förbundets förste sekr~te-amo h. under en kort tid ordförande. Naste rare oc d · t man var byråchefen, doktor Oscar N or qv1s som kallades år 1920, sedan följde und~~ 1~30-f Einar Lönnb~g justitieradet 
talet pro essor ' Pehr von Seth, bankdirektör K. A. Wallenberg och hans fru Alice Wallenberg sa~t ~-oktor Thorsten Ek.man. År 1941 blev länS]a,gmastare Nils Eckerbom hedersledamot. Av dessa om fiskevård och forskning samt förbunde~ egna angelägenheter högt förtjänta personer aro de fem förstnämnda avlidna. 

Så långt om personerna i förbundets ~tti~svarande historia. Turen kommer nu t ill garningarna. Att härom giva en i detalj gåe1:de redogörelse medger icke tiden. Den skulle forvisso även bliva tröttande att åhöra. Jag inskränker mig därför till en del så att säga smakprov. 

Under förbundets första 25 år synas, så vitt för mig tillgängligt material ger vid handen, föreningsorganisatoriska och liknande spörsmål icke vållat några svårigheter. 
Vid förbundets bildande hade man tänkt sig förbundets organisation sålunda, att ett antal mer eller mindre fristående lokalföreningar i landsorten skulle sammanhållas av centralföreningen i Stockholm. Några sådana lokalföreningar bildades emellertid aldrig, men sedan år 1906 medlemskap i förbundet blivit öppnat även för föreningar, inträdde även sådana som medlemmar. För att stimulera denna form av medlemskap beslutade styrelsen att yrkesfiskare, som vore medlem av fiskeriförening, vilken själv vore medlem i förbundet, skulle kunna erhålla tidskriften till nedsatt pris. Några större resultat utvunnos emellertid icke genom detta slag av medlemsvärvning. 

I början av förbundets verksamhet ägnades sportfiskets utveckling och betingelser mycket intresse. Så t . ex. upptogs vid 1899 års årsmöte frågan 1>Kan och bör något göras för sportfiskets utveckling inom landet?» Vid årsmötet 1907 diskuterades ämnet: » Vad bör göras för höjandet av värdet å spprtfiskevattnen?» Vid två tillfällen under dessa år utlys~s pristäv-
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lingar om sportfiske och om ord;1andet __ a~ fisket inom sportfiskevattnen. Nagra'. tavhngs. skrifter inkommo emellertid ej. 
Initiativet till de åtgärder för förbättrad fiskevård och ett hänsynsfullare utnyttjande av fiskevattnen, som fingo sin legala konfirmation i 1913 års lag om gemensamhetsfiske, utgick från förbundet, där frågan upptogs vid årsmötet 1900. 

Förbundet intresserade sig vidare för att åtgärder skulle vidtagas i syfte att, så vitt möjligt, förekomma plågande av fisk och kräft-djur. 
.. Andra ämnen, som debatterades och rorande vilka förslaig ingåvos till myndigheterna voro frågorna om uppammande av en sta~ ~ugliga insjöfiskare - här rekommenderas u~ra~tande av fiskeriskolor, vidare sättet för prem1e,1ng av saltad strömming och ytterligare skottpengarna för dödade sälar. I dessa som i många andra av förbundet upptagna frågor förhöll det sig säkerligen så som förbundets historiograf ~?r de första 25 åren doktor Thorsten Ekman sager, att i själva ~erket knappast någon st_örre fiskefråga av mera allmän art hade . avg~~rts utan att ha varit före vid förbundets arsmoten eller inför dess styrelse. 

Om under förbundets första kvartsekel .. de föreningsorganisatoriska spörsmålen ick~ kra_vde nå.got vidare utrymme på föredragmngSlistorna blev förhållandet det motsatta under de tidig;re åren av den andra 25-årsperioden .. 
Början gjordes år 1927, ~~. sådan än~:: vidtog os i stadgarna, att d.ängen_om moJ Ja gjordes bildandet av underavdelningar, ~ k genom sina representanter skulle utöva dire t inflytande vid årsmötet. 
Samma år förbereddes och beslöts en omläggning av förbundets alltsedan starten ift~t-

F • k Tdskr > givna ~idsk~ift. »Ny ~vens~ is en 1 dok-började utgivas med fiskeruntendenten, d tor Nils Rosen som redaktör, den utkom m~ 24 nummer om året i stället för den ga~_a tidskriftens sex, och dess innehåll :kulle goras mera anpassat för yrkesfiskarekaren. f" 
•tt att or-Den tanken hade nämligen uppsta , k bundet borde omorganiseras till ett »yr esv-

• d h"ngare a 
fiskareförbund». En overty:ga an a rd-

• f·· b ndets 0 
denna tanke synes ha vant or u p hr förande under åren 193~34, justitierådet e 
von Seth. . t' onen Som en förberedelse till omorg~.01~:bunantogos åren 193~31 nya stadgar for .. dning det. De kommo emellertid aldrig till anvan i praktiken. 

År 1934 var planen för förbundets ombildning till ett yrkesfiskareförbund ~r . .. Avsikten var bl. a. att förbundet skulle stå for auktoriseringen av strömmingshandeln. Förbundet kulle ha en heltidsanställd ombudsman eller :ekreterare och vid styrelsens sida skulle ställas ett råd, bestående av representanter för olika yrkes- och andra intressen. 
Vid årsmötet 1934 framlade styrelsen detta förslag och led nederlag. Årsmötet beslöt, att allt skulle bli vid det gamla. Såväl för bundet skulle arbeta som tidskriften utgivas enligt de tidigare riktlinjerna. Tidskriften återfick sitt gamla namn »Svensk Fiskeritidskrift» och även förbundet ändrade namn och blev >Svenska Fiskevårdsförbundet». 

von Seth avgick som ordförande och vid föl jande årsmöte, alltså år 1935, antogos nya stadgar, vilka, frånsett några år 1940 vidtagna mindre justeringar, ännu i dag gälla. Enligt dessa är, som vi alla veta, förbundet en ideell sammanslutning med ändamål att för det svenska fiskets främjande och för spridande av intresse för denna näringsgren till gemensamt arbete samla fiskare och andra för fiskerinäringen i Sverige intresserade personer. 
Som en följd av 1934 års årsmötesbeslut bildade :i> ostkustfiskarena» ett eget förbund, västkustfiskarena hade gjort det redan några år tidigare. Skärgårds- och havsfiskarenas exempel har sedermera som vi alla veta följ ts av insj öfiskarena. 

Förbundets samarbete med ostkust- och insjöfiskarena har emellertid icke brutits. Ett gemensamt intresse för Fiskevårdsförbundet och ostkustfiskarena är ju >Fiskets dag ' · Och för övrigt är det så, att förbundets arbete för en förbättrad fiskevård, som visserligen kommit att koncentreras främst på insjövattnen, ingalunda inskränkt sig till dessa utan även omfattat skärgåi·dsfisket. 

Med insjöfiskarena är intressegemenskapen än starkare. Ty utom i >Fiskets dag> och i arbetet för fiskevården ha de båda förbunden en förbindelselänk i tidskriften. På anmodan 

organisationsplan och ej heller för kritiska reflexioner om 1934 års årsmötesbeslut. 
En sak kan jag dock icke underlåta att som min personliga uppfattning framhålla, och det är att man här försatt ett tillfälle att pröva, om icke de rent yrkesbetonade intressena samt den på ideell propaganda lagda verksamheten för dessa intressens tillgodoseende i fråga om så att säga råvaran, m. a. o. fiskbeståndet, skulle kunna förenas i en organisation. Det hade varit ett intressant experiment, som, om det lyckats, helt visst skulle blivit till fördel för hela den på Östersjö- och sötvattnen baserade fis kerinäringen. Hade det misslyckats, torde där-av icke följt större olägenhet än ett eller annat års försenad start för yrkesfiskareorganisationerna. 

Förbundets andra kvartsekel utgör en period, som beträffande fiskerinäringen och fiskeproblemen främst kan karaktäriseras som de stora statliga utredningarnas tid. Detta förhållande kan också tydligt utläsas ur vad handlingarna innehålla rörande förbundets arbete. Inom detta är det icke längre de av förbundet tagna initiativen, som dominera. utan styrelsens tid upptages i icke ringa grad av besvarandet av remisser angående framlagda utredningar. 

Genom tillkomsten av havsfiskelaboratoriet i Lysekil samt framför allt undersökning~- och försöksanstalten på Lovön ha hos fiskevardens förespråkare länge närda önskemål. fö::"·erkliga ts. Detsamma gäller beträffande -~~~et av tillsynsmyndigheten över vattenforor_emn':"ar eller som den något oegentligt kallas fisketillsynsmyndigheten. 
Beträffande överläggningar och föredrag vid förbundets årsmöten kan man i fråga om ämnesvalet spåra en tydlig tendens till konce~~ation på forskningen och de renodlade fiskevårdsproblemen. Följderna av 1934 års besl~t 1 h •• tinnan så till vida att det blir a vspeg as aru . · . _ förhållandena på sötvattensomradet, som dorm nera föredragen. . 

J ag skall icke trötta auditorie~ med. de_talJer av dåvarande chefen för Kungl. J ordbruksdepartementet blev tidskriften fr. o. m. år 1940 organ även för insjöfiskarena och efter överenskommelse mellan förbunden ordnades gemenskapen år 1944 så, att insjöfiska.rena fingo en egen avdelning i tidskriften. 

ä.ff d f •• edragsämnena. For maJonteten betr an e or äl av de närvarande torde de för övri~ ,·~ ~ bekanta. Förbundet känner emellertid ,aäl 
amh tsskuld till alla dem. som »enom tacks e ch • "tiativväckande 

Detta anförande är icke lämpat för en närmare analys av förutsättningarna för ett genomförande av 1934 års, onekligen storstilade 

• ._ ta upplysande o lill m u·essan , . . . . förbundets med-föredrag bidragit till att gi, a . .. 
kli b hållnina av arsmotena. lemmar ver g e O f" ta halv-Den återblick på förb~detsb __ ors måhända • .. kt att giva, or sekel, som Jag. so har karaktär av ett avslutas med nagot, som 
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bokslut. Som alltid då det gäller ideella sam
manslutningar ställer det sig svårt att härut
innan angiva direkt påvisbara resultat. Jag 
tror emellertid, att vi icke göra oss skyldiga 
till självöverskattning om vi säga, att förbun
det fyllt en betydelsefull uppgift. Väl blev för
bundet kanske ej den samlingspunkt för fiske
vännerna, som dess stiftare tänkt sig att det 
skulle bli. Men ett sammanhållande och inspi
rerande organ har förbundet dock otvivelaktigt 
rnrit. Genom tidskriften och den övriga v,erk
samheten har förbundet lyckats icke endast att 
hålla fiskevårdstanken levande utan även att 
på fiskevårdsområdet ernå bestående resultat. 
När man skall bedöma resultaten av förbun
dets verksamhet måste man, och detta gäller 
särskilt nuvarande tid, hålla i minnet, att en 
organisation, som helt bygger på medlemmarnas 
frivilliga och på fritid utförda arbete, är han
dicappad i förhållande till sådana organisatio
ner. vilka ha möjlighet att hålla sig med avlö
nade medhjälpare. I den s. k. gamla goda ti
den, som odisputabelt var god åtminstone i det 
avseendet, att det moderna jäktet då ännu ej 
gjort sin entre, var det relativt lätt att nå re
sultat med blott frivilliga krafter. I vår tid är 
det betydligt svårare. För de flesta människor 
tager deras borgerliga sysselsättning i anspråk 
det mesta av tid och krafter. Och härtill kom
mer att de senare årtiondenas utveckling på 
samhällslivets olika områden har medfört en 
komplicering av problemen, som gör sig starkt 
märkbar även på området för förbundets verk
samhet. Se vi på vårt förbund ur dessa aspek-

ter, förstå vi varför förbundet ej kan göra mera 
men vi förstå också, att vi kunna vara stolta 
över vad som trots allt blivit uträttat. 

Innevarande år är ett märkesår i fiskets his
toria. Fiskerinäringen har tillkämpat sig den 
ställningen, att den blivit erkänd, icke såsom 
en binäring till jordbruket, utan som en egen 
näring, som är värd sin egen fria ledning inom 
den staltliga förvaltningen. Jag är säker på 
att detta skulle glatt initiativtagaren till för
bundet. Ett av hans inledningsvis refererade 
önskemål har därmed gått i uppfyllelse. 

Vi kunna alltså hoppas, att de intressen, för 
vilka förbundet kämpar, skola få lättare att 
vinna gehör i framtiden. Men därför blir för
bundets verksamhet ingalunda mindre bety
delsefull. Ty det statliga ämbetsverket må vara 
än så besjälat av önskan att bland andra upp
gifter även främja fiskevården. Det kan bra 
litet uträtta, om det icke därutinnan vinner 
stöd bland fiskets utövare. Och därför behövs 
det upplysning och propaganda, och för de 
detaljerna bör förbundet alltjämt kunna svara 
i avsevärd omfattning. Måhända kräver det 
nya läget även nya former för upplysnings
verksamheten. Det blir förbundets nya lednings 
sak att bedöma. Vad som däremot är visst är 
att den kunskapsrikedom, saklighet och vid
synthet, som satt sin prägel på förbundets ar
bete under de gångna femtio åren, är den 
stora tillgång i det andra halvseklets ingående 
balansräkning, som skall föra förbundet och 
därmed den svenska fiskevården framåt un
der kommande dagar. 

Från kläckningsanstalterna 

1. Nybygge i Enköping 
I juli 1939 bildades Enköpings Amatörfiskare

förening. Medlemsantalet var vid första årets 
slut 85 och har ökat för varje år, så att med
le~antalet vid 1946 års slut var 273. För
e~gen . har sju fiskevatten, varav fem äro 
~~lagna 1 Uppsala län och två i Södermanlands 
län. ~ arrendeavgifter betalas för närvarande 
omkrmg .~50 kronor. Redan vid föreningens 
st~ beslots att fiskodling skulle bedrivas med 
s~ors~a ~?jliga intensitet. Efter hänvändelse 
~~ fiskerunstruktören erhölls av hushållnings
sällsk~pet en gäddkläckningslåda som prov 
och vintern 1939-1940 gjordes 12 st. lådor och 
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två år senare ytterligare 12 st. Dessa voro i 
användning till och med år 1946. Det var 
mycket arbete med deras skötsel och re5ulta· 
ten voro osäkra särskilt de vårar då dåliga 
väderleksförhålla~den med blåst och frost vo; 
rådande. Under dessa år utplanterad:s ~~
omkring 230 000 yngel. Samtidigt har fran fi 

000 
odlingsanstalten i Härnevi inköpts 280 h 
gäddyngel. Allt arbete med tillverkning 0

~_ 

skötsel av romkläckningslådorna har av JTl~er 
lemmarna utförts gratis. Dessutom ha un 
åren nedlagts 13 st. risvasar. 

d rom· 
De stundom dåliga resultaten me Jsell 

kläckningslådorna hade till följd att stYre 

i föreningen beslutade undersöka möjlighe
terna av att bygga en mindre fiskodlings
anstalt. Efter rekognoscering av lämplig plats 
och studier vid närmaste fiskodlingsanstal t 
föreslog styrelsen vid årsmötet 1945 föreningen 
att bygga en gäddodlingsanstalt vid den s. k. 
Skvalbäcken i Fanna i staden. Bäckens vatten 
var enligt Fiskeriundersökningsanstalten lämp
ligt. En dammbyggnad kunde göras i bäcken, 
varifrån sedan en omkring 70 m lång rörled
ning kunde läggas ner till platsen för anstal
ten. Höjdskillnaden mellan dammen och an
stalten blev 5 m. Dess stor lek beräknades till 
10 st. 10 1-glas för kläckning av uteslutande 
gädda. 

0 
Fr~_gan diskuterades livligt och styrelsen fick 

arsmotets uppdrag att verkställa ytterligare 
utredning och inkomma med kostnadsförslag. 
Beslut skulle fattas på extra möte. Vid detta 
an~ogs styrelsens förslag. Enär bland för
eningens medlemmar alla yrken finns repre
senterade, hade styrelsen räknat med att arbe
tet kunde gratis utföras av medlemmarna· i 
materialkostnader beräknades 1 700 kron,or. 
E~köpings stad hade beredvilligt lämnat till
stand till bäckens utnyttjande. 

På hösten 1946 byggdes anstalten i enlighet 
med de uppgjorda planerna och med Hämed
anstalten som mönster. Omkring 40 medlem-
mar ha utf. t b b .. or ar etet och materialkostnads-

erakningarna stämde i det närmaste. 

f 
.. Våren 1947 togs anstalten i användning för 
orsta g 0 

21 1 
angen och allt lyckades mycket bra. 

nybefruktad rom inlades i glasen och re-

sultatet blev ca 465 000 utplanterade gädd
yngel. Teoretiskt sett är detta karuke ej så 
lysande, men man kan ej b~gära så mycket 
första året. och med de lärdomar vi fått hop
pas vi på bättre resultat nästa år. \ i ha ju 
möjligheter att inlägga ca 35 1 nybeirul.-rad 
rom. En del utökningar av anstalten måste 
göras, och nu i host har :-tterligare en kläC!-
ningsbassäng och en :yngelbassäng b:,-ggts och 
försetts med erforderliga tillbehör. k·en detta 
arbete har av medlemmarna utförs gratis. 

Någon försäljning av yngel kommer ej att 
ske från anstalten, utan allt yngel är avsett 
att utplanteras på föreningens egna J.·atten. 

När nu våren 1948 kommer är föreningen 
med sin lilla fiskodlingsanstalt beredd att för 
sin del bidraga med ökning av gäddbeståndet 
i Mälaren. Karl Joh. Enberg 

2. Gäddkläckning på Åland 
I Saltviks socken på Aland ligger Alands 

enda aäddkläckningsanstalt. Den byggdes år 
1946 ;nder överinseende a\' fiskeriinstruktör 
John Moliis. Moliis hade inga praktiska erfa
renheter av gäddkläckning. Yarför allt fick 
göras efter mönster hämtade ur ti~er 0~ 
efter sunt förnuft. l\Ioliis svärson. yiJken ar 
byao11adsinaeniör. ritade och byggde anstalten 
me~l hjälp ~\' Moliis jun. . 

Anstalten består a,· ett rum för kläckning_:
crlasen och vnaelbassängerna och ett för sko
faren att bo. i ~der kläcJmingssäsongen •. '\Tatt
net kommer genom K ,·arnbobäcken fran tre 
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••• ligotrof typ Kläck-stycken mindre sJoar ~v o 9 t • 8 1 och ninasalasen äro av arvidssonstyp, ~ • '. kt 
lo oto6 1 Glasen äro ställda med pipen dire s • • dn d denna o vattenkranen och förbun a me .. pa • lang De hålles upprattaenom en gummis • .. · t ;ående av en träskiva, i vilke~- det ar g3or 
hål för dem. Yngelbassängerna aro 6 st. 65 X 
SSX65 cm uppförda i cement. 

Första och andra kläckningssäsongen inl_~des 
ca 1,5 milj. rom per år, av vilket blot; _klack
tes och utplanterades ca 30 %0. Detta ~ahga re~ 
sultat berodde sannolikt pa felaktigheter ~ 
apparaturen och på bristande kun~~aper 1 
fråga om konstbefruktning och .. s~~t~el ~v 
kläckningsglasen. Moliis jun. har darfor i ~? -
roar varit över i Sverige och studerat g~d~
kläckningens mysterier och allt ~ad _dart~ll 
hörer på Sollerön i Dalarna oc~ vid Fisken
undersökningsanstalten i Drottmngholm. Han 
bar därvid kommit underfund med, att de 
förut behandlat rom och yngel på tok för 
hårdhänt. Även vissa brister i anstaltens appa
ratur har härvid kommit fram, som ex. kan 
nämnas att gla::,en, vilka inte stodo i lod, ej 
kunde rättas till. Vattnet var även för varmt, 
omkring 15°, vilket gjorde att rommen kläck
tes för fort och ynglet blev i viss mån svagt. 
Även yn gelbassängerna lämnade mycket i öv
rigt att önska. 

Alla dessa fel äro nu under rättande. Brä
dan som förut höll glasen i upprättstående skall 
ers::it'.as med fyrkantiga ramar av bandjärn i 
vars sidor gängade bultar skall sitta, med vilka 
man skall kunna reglera glaset så, att vatten
strömmen kommer att flyta rätt upp och verk
ställa en jämn och fullständig cirkulation. 

Även vattentillförseln skall ordnas på annat 
sätt. En cementbassäng har förfärdigats, vilken 
skall fyllas med sand och sten och tjänstgöra 
som filter för att borttaga all ev. slambildrring. 
Från denna bassäng har i stället för den gamla 
trärännan dragits 4 st. 3/4 tums rör som äro 
nedlagda i jorden. Detta för att ev. uppvärm
ning av vattnet skall elimineras. Yngelbas
sängerna ha även blivit ändrade i fråga om 
avloppen och tillförselanordningarna. Som de 
förut var kunde inte vattenströmmen regleras 
så att den blev lika stark över hela bassängen. 

Den nu i vår kommande kläckningssäsongen 
väntar sig Moliis mycket av. Anstaltens om
byggnad i samband med Moliis juniors vunna 
erfarenheter från Sverige skall med all säker
het höja resultatet till det dubbla. Fiskarena 
ha under de två föregående säsongerna åter
fått sin inlämnade rom i form av yngel och 
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utan kostnad, men om nu kläckningsresultatet 
kan höjas till det dubbla skall endast hälften 
0 tergivas och den andra delen försäljas. An
:talten arbetar helt med understöd av land
skapet, varför det är av behovet påkallat med 
inkomst av produktionen. 

På Aland är ju som bekant gäddfisket under 
lektiden (15 maj-15 juni) lagt under förbud. 
Detta gör att insamlingen av rom i viss mån 
underlättas. Vill en fiskare fiska gädda till av
salu under den förbjudna tiden måste han föra 
den till en central uppköpare vilken sumpar 
fisken och när tillräckligt antal är inne ringer 
denne till Moliis och meddelar att rom finnes 
att hämta. Moliis åker då till centraluppkö
paren med erforderliga kärl och befruktar rom
men som omedelbart transporteras till anstal
ten 

1

och lägges in i kläckningsglasen. Samti
digt som rommen befruktas klipps e~t mär~e 
i form av ett nyckelhål i gällocket, vilket sa
ger att dessa gäddor är lovliga att saluföra i 
allmänna handeln. 

Denna anstalt är den första på Åland och 
kanske den mest lovande vad gäddkläckningen 
beträffar i hela Finland, emedan stora möjlig
heter finnas för utvidgning. 

Arne Johansson 

3. Fiskodlingsanstalt i aktie:: 
bolagsform 

Redan senaste vårvinter gjordes från Fisk
odlingens Vänners sida en del förberedande ~n
dersökningar i östra delarna av Å~ol~~d (F~d land) för att utröna, var man darstädes m ' r mo-största framgång skulle kunna ~n ag~~ äd-
derna romkläckningsanstalter, speciellt !0r ~ b 
dor Som lämpliga platser utsågos da For ty 
bruk och Kirjakkala bruk i Bjernå samt/~ 
loppet från Hammarboda träsk nära sydspe se 
av Kimitolandet. Här hade Abolands Fiskare-

• 'd' uppsatt en förbund redan ett par ar b 1gare d a 
nl" • g men enn mindre gäddkläckningsa aggrun : de av res-skulle nu under eventuellt utnytt3an ten 

terna av den gamla kvarnbyggnaden av still 
vid bäcken ned till Puronpääviken -~tb0?,g:~ng en större anstalt, eventuellt även for_ ac 
av rom av höstlekande fisk, främSt sikh. k en 

Den 2 mars 1947 hölls på Förbiör 1;örbY 
konferens mellan representanter . k rgille 
bruk Fiskodlingens Vänner, Finby •fis .. 3rrnare ' f" tt na och Särkisalon kalastusseura 

O 
or a om rnöjligt 

dryfta planerna med tanke pa __ att På mor
få anstalten i gång till denn:i sasong. Curt 
goncn samma dag hade fiskeribiologen 

Segerstråle inspekterat området och funnit en 
för ändamålet lämplig plats ca 300 m N om 
Förby gård, där den under senaste år anlagda 
vattenledningen med uppumpat vatten från den 
stora kalkgruvan passerar allmänna landvä
gen och tätt intill en damm, där brukets dispo
nent, Bertel Söderström, bedriver odling av foreller och kräftor. 

På platsen håller man nu på att uppföra en 
mindre byggnad av enkla bräder och med bot
tenplan ca 6 X 5,5 m. Den för anstaltens behov 
nödiga kläckningsapparaturen jämte yngelkar 
finnes redan på platsen, men kräver komplet
teringar bl. a. på grund därav, att den i nu
varande skick varit avsedd främst för kläck
ning av sikrom i norra Finland - ej för gädda. 
Till en början uppställes i Förby-anstalten 22 
kläckningsglas av >arvidssonsk> typ och med 
plats för ca 2 miljoner romkorn vid samtidig 
kläckning. Men emedan man i en del fall torde 
kunna medhinna tvenne kullar vid kläcknings
arbetet är anstaltens kapacitet vid full besätt
ning ca 3 miljoner romkorn. Förby romkläck
ningsanstalt blir alltså en av de största på 
området i Finland vid gäddodlingsarbetet. 

För att kunna organisera både romtagningen 
och utplanteringen samt försäljningen av yng
let på systematiskt sätt framställdes vid konfe
rensen på Förby bruk förslaget att man skulle 
bilda ett särskilt aktiebolag för ändamålet, där 
Förby bruk och Fiskodlingens Vänner jämte 
de tre lokala fiskevårdsföreningarna skulle 
vara huvuddelägare, men där även privatper
soner skulle få vara aktieägare. Vid försälj
ning av yngel skulle då aktieägarna ha före
träde och dessutom få köpa ynglet för billi
gare pris än icke-aktieägare. Dessa planer 
vunno de närvarandes fulla gillande och det 
beslöts att ett aktiebolag skulle bildas för
slagsvis med ett aktiekapital på 200 000 fmk. 

Alldenstund gäddstammen katastrofalt gått 
tillbaka i dessa trakter jämfört t. ex. med för
h~llandet 10 år tillbaka i tiden, är intresset 
hade bland yrkesfiskare och amatörfiskare 
samt vattenägare för planernas realiserande re
~an till denna vår synnerligen stort. Fiskod
lingens Vänner har nu även tillfälle att inom 
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dessutom då de ännu ej ha något större salu
värde. Först under sin fjärde tillväxtsommar. 
då gäddan i dessa vatten antag • gen väger ca 
500-800 g. är det >konstgjorda> gäddbeståndet 
en faktor att räkna med vid fiskevattnens ut
nyttjande och ännu mera följande år. då fisken 
torde väga ca 3/4-1 1/4 kg i medeltal. 

Curt Segerstråle 

4. Praktiskt fäste för kläck:: 
nings 0 las 

På ~und av svårigheterna att på ett prak
tisJ...'i ;'ch billigt sätt sätta fast kläckningsglasen 
på matarrören har ett bra och billigt ~äste k~n
struerats, som nu tilkerkas a,· Maskin & Båt-
tjänst i Västervik. . . as-

F •• t t bostår av en komsk metallli} Isa p 

ett tämligen vidsträckt område påvisa, hur en 
systematisk bedriven yngelutsättning i relativt st0

r skala kan påverka återväxten inom ett :!f :kt försvagat -~äddbestånd. Om tre år bliv~ • Jderna full markbara delvis redan om tva 
~:,• ehuru så små gädd~r som två-åringar ej 

as e ~ . 1 fästes sande för glasets anslutningspip. G aset ed 
ed bl° bestn· kas m genom att lindas m anor. · kr 

.~ra upptagas, då de ännu ej hunnit bliva till
rackligt stora för att få verkligt god smak och 

tunt mönjekitt (rörmokarkitt) och sa.k_ta s_ttu
~- t G om aod passning S1 er vas ned i iaste • . en o behöver ej be-glaset absolut stadigt och man 
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• täll då gla-kymra sig om var avloppsp1pen s . es, . 
o d fästets konstruktion kan m-set pa grun av 

ställas i rätt riktning. .. 3/ 4" kran 
F··stet tillverkas som standard for 

a • t ·g fungera h här ha slussventilerna vis~ si . 
•• . F. n. kan dessa fästen erhallas till 5 och 
0 kläckningsglas av modell »~rv~dsso~» eller 

andra glas med liknande fasts~~tnm~sp1p. . 
Fördelarna med dessa fästen aro folJande. 

1. Metallhylsan med glaset kan, ~enom att hyl
san är monterad i en nippel, vn~_as he~: obe
:roende av kranens riktning samt aven latt av
lägsnas från montaget genom att muttern (A) 
pa :nippeln lossas. . 

0 2. Glaset kan med fördel placeras direkt pa 
matarröret på så sätt att på detta svetsas en 
halv 3/ 4" metallnippel, på vilken slussventilen 

gängas fast. Hela rörmontag~_t g_öres ~ed fö;
d 1 i koppar, varv.id fullstand1g frihet fran 
r;stflagor erhålles.

0 

Speciell~- för s_?tvatt~n, där 
ej nya galv. rör ga att anva~da, ar utforand:t 
i koppar av stor fördel. Vid saltvattensdrift 
slipper man genom anv~dande av koppar 
från det besvärliga underhallet genom saltvatt
nets angrepp på rördelarna. 
3. På grund av att glasen vid fasts_~ttningen ej 
behöva kringvridas kunna de uppställas mycket 
nära varandra, t. o. m. så nära att de gå lagom 
klara. Härigenom sparas plats och material. 
4. Glas för olika ändamål kunna användas på 
samma matarrör genom att de lätt kunna skif
tas. Även för rengöring o. d. är det ju bra 
att kunna avlägsna glasen utan stort besvär. 

Totala höjdmåttet på fastsättningshylsan är 
från nippelns underkant (= anliggningsytan 
mot kranen) till hylsans överkant 115 mm. 
Glasfästets ursvarvningsdjup är 53 mm ?ch 
inre diam. 31 mm, passande för 5 1 glas. Priset 
är 14:50 pr styck, vid större beställning kan 
specialoffert givas. 

0 
• 

Vi ha prövat dessa fästen i tva nya rrundre 
kläckerier och äro mycket belåtna med dem och 
skall nu bygga om de andra kläckerierna med 
matarrör av koppar och dessa glasfästen i me
tall. Priset jämfört med användande a; -~al_v. 
delar är endast obetydligt högre och da ar JU 
ett rostfritt utförande av avsevärd fördel. 

Ulf Lundin 

Djupfrysning av sik på Visingsö 
Den i Vättern förekommande s. k. djupsiken 

leker vid jultiden och det har alltid varit för
enat med stora svårigheter att vid denna tid 
sälja siken till antagbara priser. Folk övergår 
då mera till annan diet än fisk. Flera år har 
frågan diskuterats, hur man på ett lämpligt 
sätt skulle lösa detta problem. Att få fisken 
att leka på en mera lämplig tidpunkt lyckas 
inte, att få svenska folket att lämna fläsket 
och äta färsk fisk julafton och dagarna där
efter går inte heller och då återstår endast två 
saker, att låta bli att fiska eller att försöka 
bevara fisken tills bättre möjligheter för för
säljning finnes. Man har valt det senaste al
ternativet. Från flera håll har man fått del 
av de goda resultat, som nåtts genom djupfrys
ning och nu var frågan: hur skall detta kunna 
ordnas på Visingsö till överkomligt pris. 
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Sex fiskare och undertecknad träffad~!' i 
Gränna den 3 mars 1947 och efter en grun ig 
ventilering av problemet beslöts, att ~-an 
skulle förhyra en tvättstuga, som ligger i nara 
anslutning till fiskarenas båtplatser. h 

o .. • • f rdrades oc Offerter pa frysanlaggnmgar m o ... g 
en av firman Forsberg & Tibell i Jönkopin 
antogs. .. "börja-

Så snart alla formaliteter slutforts P~ väg-
des arbetet. Ledningar drogs fram oc 

1 
des 

d h f met iso era garna reparera es oc rysrum F" utom 
med 20 cm tjocka korkstensplattor. or vil
frysrummet gjordes ett mindre kylrum, ren 
ket isolerades på samma sätt. Fryskamrna rn-

n frysru förlades till ett vindsutrymme ova 
1 

ttor, 
met och isolerades med 30 cm korksten~P a och 

Frysanläggningen är av ty~ ~rigida~t frys
i frysrummet, som är på 17 m·1

, finnes e 

element av radiatortyp. Elementet är utfört 
helt av förtent koppar med flänsar av alumi
nium och försett med termostatisk vätskeventil 
för helautomatisk drift. För luftcirkulationen 
är elementet sammanbyggt med axialventila
tor. För driftens finnes monterat 1 st. Frigi
daire 2-cylindrig kylmaskin med luftkyld kon
densor. Maskinens kapacitet är 2550 kcal/tim. 
vid en förgasningstemperatur av - 10° C och 
en temperatur hos luften av +25°. En elektro
motor, 2 hkr 220/380 volt, 50 per., 3 fas växel
ström, utgör den drivande kraften. Tvenne väl 
isolerade speciella dörrar leder in i kylrum
met respektive frysrummet. Allt verkar väl
gjort och fryshuset blev lagom färdigt att ta
gas i bruk, då fisken började bli svårsåld. 
Den 17 december inlades den första fisken. 
och sedan insattes sik för varje dag, så att 
man den 10 januari hade ca 4 000 kg sik djup
fryst. 

Vid inläggningen gick man tillväga på föl
jande sätt. Fisken lägges i ett tunt lager un
der fläkten så att den yttre fukten torkar till. 
Detta drar en tid av ca 10 minuter. Fisken 
plockas sedan i lådor och efter ca 2 timmar 

Roberts o n, 0. H. 1947. An ecological study of two 
high mountain trout lakes in the Wind River 
range, Wyom.ing. - Ecology 28: 87-112. - En bio
logisk studie av tva högt belägna öringsjöar i 
Wind-River området, Wyoming. 

,_Tva namnlösa sjöar i Wind-River Mountains, be
la~a på cirka 3 200 meters höjd och betydligt över 
tradgransen, besattes år 1931 med vardera 500 st. 
Yngel av Salmo clarkii, dvs. en öringart, besläktad 
~ed regnbågsforellen. Ar 1941 korn Robert.son på en 
fisketur till platsen och fann att sjöarna. trots att 
~e. voro SYllJ1erligen likartade. uppvisade högst olika 
on~gbeständ. Somrarna 1942-1944 företog han så en 
~e:ie exkursioner dit upp för att utröna. varför 0
~~ngarna i den övre av sjöarna voro så påfallande st~:rre än i den nedre. 

te Ovre sjön var 7 hektar stor. största djupet i me
te~ ;rnmart~~peraturen 15G i ytan och 13° vid bot-

• edre SJon var 6 hektar. största djupet 9 meter. 
äfte~perat~~en 13,5° och bottenvattnets te~peratur 
l'.' t Ovre SJon var rikare på svre, fo for. Jod och 
vos a ~~-ganiska funnen. I övrigt kemiskt hänseende 
oro SJoarna lika. En liten bäck förband dem med varandra. 

lOS _öringar från övre sjön och 475 från den nedre. 
~;rn

th
ga fångade på fluga, uppvisade medellängderna 

resp, 25 cm. Öringar över 30 cm funnos ej i nedre 

~r den fullt djupfryst. Genom denna behand
l~ ~ser inte fisken ihop i block utan varje 
fisk ligger lös och kan plockas en för en allt 
efter _behov. Försök har även gjorts med djup
frysning av röding, och jag har varit i tillfälle 
a!t avsmaka såväl röding som sik, som varit 
dJupfryst och efter vad jag kan förstå är fisken 
utmärkt. Fisken från Visingsö har sålts till 
olika delar av landet, men några ldagomål 
har icke kommit till Visingsöfiskarena eller 
till uppköparna. 

Temperaturen i frysrummet har hållits vid 
25--28 C. Strömförbrukningen har vid en yt
,ertemperatur av O"' uppgått till ca 20 kwh 
I dygn. Priset pr kwh är 12 öre. Fiskarena 
har även för avsikt att frysa sitt behov av is i 
frysrurnmet. Särskilda koniska kärl rymmande 
25 liter vatten ha beställts och av utfört prov 
synes de gå bra. Att få en fullt tillförlitlig 
uppgift på hur frysanläggningen ekonomiskt 
bär sig är ännu inte möjligt, men fiskarena 
ser optimistiskt på sitt företag, och den många 
år diskuterade frågan om djupsiken och dess 
försäljning har, tror vi, fått en tillfredsställande 
lösning. G. L. 

SJOn, men lär ha funnits några år ~er in~~te
ringen. Fr. o. m. 25 cm längd ,·oro fiskarna I o~e 
sjön dubbelt så tunga som liklånga exemplar från 
nedre. De sistnämnda hade också sto~ bu-rud <><:h 
visade tecken på 1>11ndernäring . En fj~ll:°alys n
sade att de fångade fiskarna alla ,oro - I ~ an~
sjunde sommar. Tillvä.,-tlrurvorna rnro :asen:ligt o~ 

ch fr o m. andra sommaren allt overla,gsnare 
~en öv~e zjön. Vissa fjäll ~ade_ första ~terz?n;; 
beroende på att fiskarna fo~ nnt_ern '~~~ från 
än 46 mm \'ilket Robertson pa odli.ngsma . ru 
annat håll· fastställde som den ~edelstorlek: .. ~d -ran= 
k fjällen börja anläggas. Parasiter .oro n~ t en ... bestod a, harmlosa arter. hgare i nedre SJOn mE:11 rsak till tan orsakad av Deras förekomst var eJ O u 
den dåliga till,·ä.-xten. . en a,· den sjö-

Goda lekplatser funnos i nedre ådel dra platser i 
bäck samt P an arna fö~~ind~de . - ~~de fåtaliga lämpli,,.cra ,lek-

nedre SJO~: OHe ~Jon else härmed iakttogos m~~ 
platser. I over~~ stränderna men ytterligt få I w1gar i nedre SJ0n langs 
den övre. .. ktes i nedre sjön. 

206 öringar f~des "och :::;ter fållo"ade öringar 
Av hundra inom tio dagar d _ ·attas därför till cirka 
,·oro 6 märkta. B~~det u~pskis osäker. Ingen mot-
3 500. men siffran ~ na~ur~;;i ö,Te sjön. men fältsvarande uppskattnm,g gior 
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:-ati er och ivrigt fiske visade klart att be
det har :-ar vida glesare. 

m gprov från döda och levande öringar (R. 

u pfunn.it en slags pump. varmed maginnehållet 
levande fisk kan uppumpas och konserveras 

at fis en tager skada) utvisade att födan va
d tskilligt men att tvåvingar, särskilt chiro
·der, dominerade. Tvåvingarna utgjorde i övre 

, i nedre % av alla organismer som åts. 
- endast i ö,Te sjön. oligochaeter en

i nedre. Plank-ton förekom endast i liten ut
clming i magproven. 

litoral- och profundalzonerna i sjön upphäm-
- _t rt antal bottenprov. Likaså insamlades prov 

strandens hårdbottnar. Chironomider domine
e helt bland bottendjuren i bägge sjöarna, var-
kom oligochaeter i nedre sjön. Den övriga fau

'\"a?' kvantitativt vida underlägsen men mång-
• .,_ Härav sluter Robertson att öringarna äta 

djur ungefär i den relation de förekomma, 
att både Gammarus och oligochaeter i viss mån 

eller voro mer oåtkomliga. öringen åt allt 

Storsjöns fiskevärdsförening 
h l årssammanträde i Östersund den 29 februari 1948. 

Sammantradet, som var livligt besökt, behandlade 
dec_ kommande fiskerilagstiftningen med inlednings
anfo:-ande av dr B. Carlin. Vidare förekom inled
nin~oredrag av fiskeriinstruktör U. Lappea ang. 
barrens och laxöringens minskning i Storsjön rö
rande flottningens inverkan på fisket av herr Gärdin 
och bombningens inverkan på fisket av fiskeristipen
diat C. Puke. 

D~ionerna i de olika ämnena voro livliga och 
gick från kl. 11.00 till kl. 18.00 med ett kortare 

uppehåll. I den nya styrelsen utsågs fiskeriinstruk
tör u. Lappea som ordförande. 

. ,·mgåkers Sport- och Fiskevårdsförening 
bildad7: fredagen. den 2 april 1948 med anslutning 
till H1älmarens fiskevårdsförening. Ett 30-tal med-
1~ anmälde sitt inträde vid bildandet. Styrelsen 
fick i ~ppdrag att förbereda och verka för medlems
anslutnmg. 

Örebro 

.. F~edagen den 16 april hölls ett upplysningsmöte i f r~ ro för vinnan~_e av anslutning från amatörfiskare 
orebro, som utovar sitt fiske i H"älm T 

personer utsågs att förbereda ett k J d aren. re 
träde m. m. omman e samman-

Säffle 

~!nda~ ~ 4 april 1948 beslutades vid samman
ten ea: åt e från Säffle-, Am.ål- och Lurötrak
förening f~~a e~ 1939 bildad fiskförsäljnings
mälde sig som m!':II ifråga._ Ett 40-tal fiskare an-

emmar i den återupptagna för-
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större näringsdjur ju större den själv var; kanniba
lism förekom dock endast i ett fall. 

Orsaken till den betydligt bättre tillväxten i den 
övre sjön antager Robertson vara, dels den bättre 
näringstillgången, dels det mindre fiskbeståndet. 
Den tillgängliga näringsmängden per öring måste 
alltså vara betydligt högre i den övre sjön. Några 
år efter inplanteringen 1931 hade större exemplar än 
som nu fanns kunnat fångas i nedre sjön. Givetvis 
bör på den tiden näringstillgången per öring varit 
väsentligt större än nu men Robertson framhåller 
att på den tiden kanske även botten- och plankton
faunan varit rikare än nu. Den numera ringa nä
ringstillgången i nedre sjön skulle med andra ord 
kunna bero på att det stora öringbeståndet i viss 
mån »ätit rent». Detta fenomen, jämte den ofta ex
ceptionellt snabba tillväxten hos fiskar som inplan
terats i förut fisktomma vatten, där föda kanske 
ackumulerats, borde nog uppmärksammas mer än vad 
som hittills gjorts. 

Gunnar Svärdson 

eningen. En nyvald styrelse bestående av herrar K. 
A. Wallstedt, Eskilsäter, E. Hultfelt, Hulta, Albert 
Larlsson, Skärsmyr, Harry Eriksson, Södra Ny, samt 
G. Svensson, Millesvik, tillsattes och fick i uppdrag 
att ta itu med avsättningsproblemen. 

Skagerns Fiskevårdsförening 
höll den 5 april 1948 sitt årssammanträde i Hova. 

Medlemsantalet i föreningen har starkt ökat. För
eningens fiskevårdsåtgärder diskuterades livligt. Bland 
annat var inplanteringen av laxöringyngel föremål 
för en längre diskussion. Genom överbyggnaden vid 
utlopp och tillopp till Skagern, har laxöringens upp
vandringsmöjligheter avskurits. Inplantering av lax
öringyngel har skett och under senaste åren har en 
hel del laxöringar på cirka 1 kg fångats. Under se
naste året ett 20-tal. Under diskussionen framkom 
att lantbruksstyrelsen gjort en utredning om lek
platser för laxöring m. m. inom sjösystemet och kom· 
mit till det resultatet att laxöringinplantering i fort
sättningen inte borde företagas. Atminstone inte med 
statsmedel. Flera talare frågade varför inte lant· 
bruksstyrelsen gjort denna utredning innan utplan· 
~ering någonsin påbörjats. Varför hade detta beslut 
Just kommit när ett visst resultat börjat skönjas? 

__ Sammanträdet ansåg att inplantering borde fort· 
sattas om ej med statsmedel så med egna medel. . 

En del talare ansåg att de medel som utdömts till 
fisket i sjön även borde få användas för laxöring• 
~plantering, då man tvivelsutan kan peka ~å ett 
visst resultat av den redan företagna inplanterJ?,ge~• 

Det ansågs vidare att laxöringen leker i de backar 
~om utmynnar i Skagern. Om detta är fallet borde 
Ju en viss möjlighet finnas att så småningom få fraIJl 

ett bestånd av den värdefulla laxöringen F· k 
vattensägarena till godo. • is e- Blekinge fiskareförbund 

frågan härförleden, benämn~tod ~akom en motion i 
slogs ut vid fordbruksutskot motion ~r 3?9, men den 
ter hr Nilsson. Frågan ber .. tets omrostnmg, fomät
dagen inom kort. Sake h aknas komma upp i riks
betydelse för fiskets ~ ar mycket stor principiell 
500 blekingska fiskar ".~ _ammande. Mellan 400 och 
o_ch jag vågar säga :t:Z-· mne ~å vår linje i frågan, 
fISkarna i Blekinge och ~~e mmdre än 90 proc. av 
om saken, slutar hr Nilsson åne har vår uppfattning 

Allm?°t uttalades som __ anmärkningsvärt att stats
medel inte kunde få anv~das, då medel torde finnas 
fonderade efter kraftstat10nernas byggand h 
nare vid laxtrappornas borttagande. e oc se-

Ny ordförande i föreningen blev godsäga A 
linder, Ribbingsfors. re • Bo-

Fiskarna och stödet ät fiskerinäringen 

Jor_~bruk~tskott:t har uppvaktats av representan
ter for -~lekin~e fisk~eförbund. Enligt vad ombuds
man ~o~ta N1lsso~. 1. Blekinge fiskareförbund om
~ar inlamnades da~v1d en skrift med flera bilagor 
for belys~de av_ . inställningen till auktoriserings
klausul~n 1 proposit10nen om stöd åt fiskerinäringen 

_I skrifte~ gav_s ett ~rkännande åt de förslag so~ 
ruorts av f1sker.m.~rednmgskommitten, säger hr Nils
son, me~ mot tillagget i utredningens förslag om att 
~l. a. foretag - det gäller i detta fall KF - som 
tillsamm~ me~ fiskare driver handel med fisk ut
talade v1 a~varhga erinringar på grund av den mo-
nopo1:karaktär ett beslut i den vägen kan • b .. 
I skri_velsen p~~ala~:s vidare att ärendet ej ~1t :~ 
hos f~~k~na fo:. horande. Enbart förbundslednin en 
~ n~1ge:'1 horts. Dessutom förhördes också or~-
_en tI~ fiskareschismen och vidare klandrades 

fiskarefor?undsledningarna, som ej låtit sina med
lemmar fa del av utredningsförslaget. 

Det kan nämnas att .. • 
~om __ SSC, som har 208 ::n avdelninger:1: ~å Sturkö 
sig for fri handel i s b ~emmar, enhalligt uttalat 

Bleki am ~ med denna fråga. 
nge läns tidning den 1214 1948 

. Fiskarna råmade, skrek och visslade 
Fiskar är inte så stumm 

Det har man vetat län a som ordspråket säger. 
skapsmän som sänkt ge. Men amerikanska veten
m under 

1

havsytan i e -~~ tpptagningsinstniment 100 
riktig chock av den ~e ~~tl av k Bermu~as, fick en 
jämmer, visslingar och t~~ a akofoni av. sknk, 
ment re istr gar, som deras mstru-
fiskarna !äsn:~::, f~;~;:. ~t enkeit otroligt vad 

Hundratals distinkt urskil ·b 1• 
uppfattas d .. "bl d ~ ara Jud kunde tydligt 

' an an ett Påmmnande om rördrom.mens 
>>hank-h~nk>> och råmanden, som inte skulle ha kun
nat utstotas mera fulländat av en ko. 

Stockholms Tidninge-:1 den 24,4 1948 

Fiskerimonopolet och privathandeln 

Herr redaktör. (Göteborgsposten 18/4 1948.) 

o Fis:erinäringe~. framtida förhållanden komma in-
m ort att avgoras. Dessuförinnan kan det •• "li 

gen vara av intr .. moJ -
punkter. esse att soka klargöra några huvud-

f. lk945 års fiskeriutredning föreslog ensamr .. tt C 
is are till viss r tahand a or 

redningen kall t ors sförsäljning, vilken rätt ut-
med stärka . a monopol. :iv;an. avsåg bl. a. att här
slag ha fram!1sk~as organISaboner. Liknande för-

Hur förhålleor~:: 1~35 och 1940 ~en avvisats. 
nernas styrka? ~ig då med f1skareorganisatio
reorganisation~rUtred~i~gen har konstaterat, att fiska
man kommit .na bhv1t allt starkare. Sedan dess har 
hund att åt ~a långt med bildandet av ett riksför
västk~sten -::to~~ ostk1!stfiskarna anslutit sig. På 
fiskarestrejk S ~ordes ar 1945 en framgångsrik 
västkustfisk~r venges _An~trålareförening anser, ,ltt 
ligt starka för°:~ o~gamsat10ner numer~ äro tillräck
sydkusten h t tillvarataga de egna intressena. På 
auktorisat· ar s~dan 1940 existerat möjlighet till viss 
jas_ På os~in, vilke~ möjlighet icke behövt utnytt
strömnun USten existerar sedan 1934 det så kallade 

Fiskare!:;~7;P?let. .. 
de icke beh .. at~_onerna aro numera så starka att 

Ett annat ova ~tod~~ av ett statligt monopol. 
högre omkostr;:011v f?_r monopolet har varit förment 
det Sträng gj ad er _for den privata handeln. Statsrå
lande: »Utre:• e i mar~ 1947 härom följande utta
Producentorg _mg_ens siffermässiga belägg för hur 
konsumentk anisati_onerna eller dessa i förening med 
del till h .. lfotoperativa företag kunna driva partihan-
h d a en av d k '.111 eln betingat . e ostnader som den privata 
ningar för fr . sig, ger ganska bestämda anvis-

amtiden. Att förstahandsförsäljningar 

förbehållas fiskarnas egna organisationer eller i sam
band med_ konsumentkooperativa företag torde på 
dessa ~r~rmsser vara det enda rimliga». Häremot har 
~amhålhts, att utredningens jämförelse mellan ett av 
fiskar~ och ~ooperatörer gemensamt ägt företag samt 
ett pnvat foretag är värdelös. Detta bl. a. av den 
anledningen att förstnämnda företaget har ett de 
facto monopol på vissa förenklade leveranser till 
skärgården för saltning. Det rör sig icke om parti
handel i egentlig mening. De lägre siffrorna visa 
icke större effektivitet. Vidare har anmärkts att man 
undersökt kostnaderna för kilogram e x p e d i er a d 
fisk. Därigenom kan man f~ fram högst varierande 
omkostnadssiffror för olika företag alltefter som dessa 
försälja fisken i obearbetat skick eller bearbetat 
t. ex. filetering. De premisser, som statsrådet Sträng 
utgått från, äro därför ohållbara. 

Utredningens omkostnadssiffror kunna icke utgöra 
någon grundval för auktorisationsförslaget. Handels
marginalen för det särskilt behandlade av konsu
menter och producenter gemensamt ägda företaget 
samt det privata företaget skilde sig f. ö. endast med 
några tiondels ören. Som ytterligare ett motiv har 
anförts att övriga fiskare ur rättvisesynpunkt erhålla 
samma förmån som ostkustfiskare. Samtidigt har ut
redningen påpekat, att betänkligheter ur allmänt 
samhälleliga synpunkter kunna resas mot monopol
förslaget. Rättvisesynpunkten utgör ett högst kuriöst 
argument för förslaget. Detta särskilt som ostkust
monopolet enligt bl. a. L. K. börjar mogna för av-
skrivning. 

Slutligen har i propositionen ti~a~ nå~a argu
ment, vilka emellertid dels icke tillmatt~ na~on be
tydelse av de sakkunniga och dels stå 1 strid med 
utredningens resultat. 
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-nnerli<'en svaga motiveringen för mo
detsamma allt.sa upptagits i en 

. Ett betydelsefullt tillägg har dock 
p -itionen skall nämligen handeln 

monopolet. Redan av statsrådet 
rade vttrande kan man lätteligen 
. att här icke är fråga om den pri

om den kooperativa handeln. 
past väntat sig någon allvarligare 
arehåll gentemot tillägget i propo
ta t illägg ju går helt i linje med 
m fiskarna synas önska. Samarbe

e och kooperatörer är ju mycket 
ooperatörema erhålla ocksa denD:a 

taga i fiskarnas ekonomiska orgaru
•• icke någon reell nyhet. Egendom
emellertid representanter för bl. a. 
a några timmar innan jordbruksut
e i detta ärende ha uppvaktat utskot
tit ig till de sakkunnigas förslag om 
, d. v. s. monopol utan handelns del-

- fiskeriutredning framställde sitt mono
erade sig Kooperativa förbundet. 

ha emellertid icke såvitt jag känner 
··ver varken 1945 års utredning eller 
on. Jag kan icke tolka detta på annat 

samtycka till monopolet. 
ha dock icke var it overksamma. 

en händelse som ser ut som en tanke 
• runhet ligger helt i linje med mono-

tivt håll bedrives en intensiv propa
"skauktionernas slopande. I stället önskar 

prisE:r. 1an har sagt. att genom fasta pri
·are skulle konsumtionen stiga avsevärt. 

man kunna stegra konsumtionen genom att 
a priser till fiskare men lämna handelns pr.ser fria'.' De fasta priserna skulle också undanröja d s. •. spekulationslagringen. Är det icke mera olikt. att fa_ta priser till fiskare men fria priser :- handeln skulle uppamma spekulation inom haneln. De fasta priserna skulle alltså kombineras med 

Vätterns fiskareförbund 
höll ~en 22 februari extra möte i Jönköping, varvid sarnillga lokalavdelningar voro representerade genom valda ombud varjämte jämväl en del andra medlemmar närvoro . 
. ~ ~~ et ~g enhälligt att det förvärvsmässiga fisket 1 S)o~ \ ?.ttern f. n. befinner sig i ett besynnerligt prekärt läge o:11 beslöt anmoda Svenska Insjöfiska~_?~ Centralforbund att dels i samarbete med saltS]ofiskets centralorganisationer söka åstadkomma en ~lli_g subvention för fiskredskap och andra driftsfornödenheter för fisket så att de priser som fiskar~ . får betala härför kan nedbringas till 19~ års pnsruv~ dels_ att vidtaga lämpliga åtgärder för ernå
~de ~ en min:kad ~-stmarginal för mellanhänderna ~a~: ar oskäligt hög ifråga om handeln med 
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auktionernas slopande. Då man från handelns sida sagt, att man genom monopolförslaget framskapar ytterligare ett led i distributionen, har detta bemötts med att det nya handelsledet skulle ersätta auktionen, och att därmed mellanhändernas antal icke ökades. Även propositionen synes därför stå i nära samband med auktionernas avskaffande . 
Både den kooperativa iden om de fasta priserna och därmed auktionens slopande samt propositionen äro ägnade att i hög grad stärka kooperatörernas maktställning. Det nya monopolet kan nämligen förutsättas bliva omhändertaget av företag av Svensk Andelsfisks typ. Vid bristtillfällen skulle kvoteringssystem tillgripas. De privata grossisterna på ostkusten ha högst beklämmande erfarenheter av beroendeställning vid kvoteringar. 
Beträffande kooperatörernas nuvarande maktställning inom fiskerinäringen räcker det att hänvisa till stadgarna i Svensk Andelsfisk, vilka lämna den möjligheten öppen för kooperatörerna att i denna ekonomiska organisation insätta samtliga sina medlemmar. Helt i samma linje ligger organisationen av det nya riksförbundet för fiskare. Enligt stadgarna skola nämligen också ekonomiska föreningar kunna vara medlemmar. I fiskarnas eget fackförbund skulle därigenom kooperatörerna bli en betydande maktfaktor. Särskilt på sydkusten synes man hysa stora farhågor för att fiskarna skola bliva helt beroende av kooperatörerna och därmed förlora inflytandet på prissättningen. På västkusten hänvisar man till det goda samarbetet med kooperatörerna. Jag vill icke påstå, att kooperatörernas medgörlighet är motiverad av taktiska skäl, men jag påstår, att det hade varit taktiskt synnerligen oklokt av kooperatörerna att icke söka bedriva samarbetet friktionsfritt. 

I sin strävan att befrämja de egna intressena lägger en producentgrupp sina ekonomiska angelägenheter i händerna på konsumenterna. Inom handeln anser man att en fri konkurrens mellan kooperationen, fiska~as försäljningsföreningar och den privata handeln bäst befrämjar distributionens utveckling. 

Ake Victorin 

Styrelsen erhöll i uppdrag att utreda möjlighe~erna att organisera samköp av fiskredskap och andra ~iskefömödenheter för förbundsmedlemmamas räkning. Jämväl möjligheten att genom frysning av fisk un~ der ogynnsamma avsättningsförhållanden kunna erna 
bättre och jämnare fiskpriser diskuterades. M. T. 

Södra Vätterns Fiskareförening 
avhöll lördagen den 28 februari sitt årsmöte i Hur kvarna. De i tur avgående styrelseledamöterna -~m~a; des __ och styrelsen fick följande sa~ansattn;; Ordforande herr Gunnar J ohed, vice ordforan de . t Axel Sanden, sekreterare herr Lennart Rundq~1

:; kassör herr Ernst Nilsson och vice sekreterare e n F . Axberg. Styrelsesuppleanterna herrar E. Karlss~r och Olle Johansson omvaldes, även revisorerna herr 

Göran Karlsson, Karl ölander och Gustav Jonsson. Nio ombud valdes att representera föreningen vid Vätterns Fiskareförbunds möte 1948. 
Kassan har balanserat på kr. 609:58. Saldo till 1948 kr. 323:88. 
Föreningen bestod vid årsskiftet av 86 medlemmar. Under 1947 har genom föreningens försorg utplanterats ca 1,5 miljoner sikyngel i Vätterns södra del. Ynglet har erhållits från fiskodlingsanstalten i Borenshult. 
Förslag framställdes om inköp av en begagnad motorbåt, lämplig att iordningställas för att kunna bryta nybildad is på Vättern. Det har nämligen förekommit vid ~ppr~pade til1!ällen oc~ även i år, att fiskare ej hunnit barga utehggande fiskredskap vid hastigt påkommande isbildning. Frågan hänsköts till styrelsen för vidare utredning. 
Efter mötesförhandlingarna vidtog filmförevisning och kaffeservering. 
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-Vid avelslaxfisket i Älvkarl och hösten 1947 e h"'ll eby under fommaren 
fördela sig så att ~de:s -~~agt 258 fiskar, vilka 
98, under september 77 Joc~ ~hotll~s 67, under augusti 16 st. u igen under oktober 

Av statens vattenfallsverk . P. vens vattensystem unde utsattes J Angermanäl-
och ensomrig fisk. Fö/ :p;;!! e~ hel del fiskyng~l lax och lax·· · .. . ermgen av ensomng orrng anvandes i stor utsträcknin flv transport. Sålunda utsattes 15 000 ens . l g • gi Mång • ... omnga axungar b"lt mana.TJ. med hJälp av kombinerad flyg- och 

1 
i ransport. Sammanlagt har utsatts 15 000 ensomriga axung~, ~O O~~ e~~~mriga havslaxöringungar, 27 000 ensomnga lDSJolaxorrngungar, 10 000 ensomriga harr-ungar och 610 000 sikyngel. P. 

__ L~trappa vid Strömsbro i Testeboån. Efter undersoknmg på pla~se1;- ~ar statens fiskeriingenjör till lantbruksstyrelsen inlamnat förslag till laxtrappa i 
T:ste!3oån ~id Strömsbro damm. Fallhöjden uppgår h~ till 1.6 a 2 m. Trappan skulle utföras som en modifierad Denil-trappa och draga en kostnad av ca 3 200 kr. P. 

Kläckningen vid Solleröanstalten 1947. 
sik . .. . . . . . . . . . . . . . . . 8 873 000 st. 17 proc. dödlighet siklöja . . . . . . . . . . . . . . 95 000 :, 63 , 
röding . . . . . .. . . . . . . . 18 100 , 23 , 
laxöring . .. . . . . . . . . . 110 000 , 78 , 
bäckröding . . . . . . . . . . 219 000 't 12 ~ 
gädda . . . . . . . . . . . . . . . 7 570 000 , 39 

Av sikynglet utsattes 5 665 000 i Siljan och resten i andra sjöar. Rödingen utvecklade sig normalt över alla stadier till fram till utplanteringen, då symptom på massdöd visade sig. Den stora dödligheten hos laxöringen tillskriver fiskmästare Nilsson någon köldchock under ett tidigt stadium. 
I cirkeldammarna vid Ryssa erhölls vid utfiskning följande resultat: 

bäckröding . . . . . . . . . . . . . . 3 010 st. 85 proc. förlust laxöring . . . . . . . . . . . . . . .. . . 28 950 > 34 » 
röding . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . 83 , 95.5 » 

Den stora dödligheten hos rödingen tillskrives det förhållandet, att ynglet fått gå för länge i kläckningsanstalten. Gulblåsan var helt resorberad vid utsättningen i damm. Det låga återfångstvärdet för laxöring och bäckröding torde bero på kannibalism. Skötseln av dammarna underlättades betydligt genom att alla dammar försetts med betongbotten. 
P. 

Mord i dammen. I den engelska tidskriften »The Fishing Gazette>> (10 april 1948) beskriver en __ ins~dare hur han i en damm påträffade en dod ~ uppenbarligen kvävd av en stor hangroda, som kl~t till om gälarna med frambenen bak~~- Det behovdes kraft för att lossa greppet och darv1d slank -~odan tillbaka i dammen. Två timmar senare upptä~tes den igen på samma sätt misshandlande en mort. 
Denna överlevde efter befrielsen. . . . Till dessa uppgifter anmärker utgivaren r~~1gt. att företeelsen ifråga icke kan betr~tas som overlagt mord utan mera som missriktad karlek. 
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Vårfisket börjar? 
Allt för nät-, ryssje- och sportfiske 
f'nn er Ni i vå r stora fiskekatalog, so m 
s~indes gratis. Rekvirera den i dag! 

A. E. Grönland AB 
Gävle I Fiskr~~~~~-~~!~~-~~~ --- Tel. 29 -~~ 
Sänd Eder fiskekatalog till: 

Sportfiskeredskap, 

Ryssjor, Nät, 

järdar m.m. 

Nan1n: •• • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • · · · · 
,\dress: ...... • • • • • • • · • · · • · · · · · · · · · · · · · 

SFT 5/48 

B 

Katalog gratis och franco 

•• Fis ·eredskapsaflär 
.Ialmö 52 

Gynna svensk 

industri 

FARTYGSMATERIAL - Valsat JÄRN och STÅL 

VERKTYGS- och KONSTRUKTIONSSTÅL 

PLÅT alla slag 

BANDJÄRN, såväl varm- som kallvalsat, 

ARMERINGSJÄRN 

HJ. EDWARDS & Co AB 
Stora Badhusgatan 20 - Göteborg 

Tel. växel 17 02 05 

Giv framtulsvärde åt Edra redskap! 
Nät, Not, Skötar 

av prima långfibrig bomull, väl knutna efter skarpa "tt 
0 k t l Sk·· h ma pa f m_ aksl. s o ~arkna. kota

0
r oc nät av utvalt gult egyptiskt garn med 

1s 1g m3u styr a. etta garn krymper minst och varar längst. 
...,_.~~-. / Stort lager - Snabb expedition - Priskurant gratis 

Lundgrens Fiskredskaps-Fabrik, Stockholm St. - Tel.: 10 21 22, 20 10 22 
Storkyrkobrinken 12 

Insjöfiskare 
Ombudsmannaexpediiionen 
Adress: Drottningholm. Tel.: Stockholm 99 04 84 

Postgiro nr 292987 

Cenfralförb undet 
Sekr. Tel.: Sthlm 99 04 84. Kassör, Svartsjö 74 

Postgiro nr 134765 

Förs ä I j ni n g sföreningen 
Partifiskhallen, Vintervägen 19-21, Stockholm 
Tel.: 20 03 16, 11 93 16 - Postgiro nr 156860 

Köper, försäljer, förmedlar all slags fisk 

a 

AB Periodens, Norrköping 

Fiskgarn kan köpas hos 

Garn- och Fiskredskapshandlare 
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